

SPRAWOZDANIA ARCHEOLOGICZNE T. 2 1956

2.8 707

19-4

SPRAWOZDANIA ARCHEOLOGICZNE

Nie wypożycza się

P O L S K A A K A D E M I A N A U K
I N S T Y T U T H I S T O R I I K U L T U R Y M A T E R I A L N E J

SPRAWOZDANIA ARCHEOLOGICZNE

II

WROCLAW
ZAKŁAD IMIENIA OSSOLIŃSKICH
WYDAWNICTWO POLSKIEJ AKADEMII NAUK
1956

Redaktor Wydawnictw
Działu I Archeologii Polski
Instytutu Historii Kultury Materialnej
WITOLD HENSEL

Redaktor Serii
STEFAN NOSEK

Sekretarz Redakcji
HELENA BURCHARD

Rada Redakcyjna
WŁODZIMIERZ ANTONIEWICZ,
WITOLD HENSEL, WŁODZIMIERZ
HOŁUBOWICZ, KONRAD JAŹDŻEW-
SKI, ZDZISŁAW KĘPIŃSKI, WOJCIECH
KÓĆKA, STEFAN NOSEK, ZOFIA
PODKOWIŃSKA, TERESA WRONCKA

Adres Redakcji
Zakład Archeologii Polski
Instytut Historii Kultury Materialnej
Kraków, ul. św. Jana 22

P 243

~~P 243~~



Redaktor Wydawnictwa: Władysław Brodzki

Wszelkie prawa zastrzeżone

Zakład imienia Ossolińskich. Wydawnictwo Polskiej Akademii Nauk.
Wrocław 1956. Wydanie I. Nakład 955+145 egz. Objętość wyd. 12,55,
ark. druk. 11,75 + 1 wkl., ark. form. A1 15,88. Papier ilustr. kl. V, 80 g,
70×100(16) z Fabryki we Wrocławku. Oddano do składania 6 III 1956 r.
Podpisano do druku 10 IX 1956 r. Druk ukończono we wrześniu 1956 r.
Zakłady Kartograficzne — Wrocław, ul. Kępcuski 29. Zam. nr 428/56
(F 7—2506) Cena zł 25,—

SPIS RZECZY

BADANIA TERENOWE

	Str.
Ludwik Sawicki, Sprawozdanie tymczasowe z prac wykopaliskowo-badawczych przeprowadzonych przez Zakład Paleolitu IHKM PAN w latach 1953—1954	11
Zdzisław Rajewski, Tymczasowe sprawozdanie z wyników badań w Biskupinie w 1954 r.	22
Franciszek Maciejewski, Budowla trapezowata kultury nadcisańskiej z Biskupina	26
Aleksander Gardawski, Wyniki badań w 1954 r. nad osadnictwem kultury iwieńskiej w Biskupinie	34
Witold Bender, Ślady osadnictwa z okresu rzymskiego odkryte w 1954 r. w Biskupinie	39
Włodzimierz Szafranski, Sprawozdanie z badań archeologicznych w Biskupinie na stanowisku 6 w 1954 r.	42
Zdzisław Rajewski, Sprawozdanie z badań na Grodach Czerwieńskich w 1954 r.	49
Jadwiga Bronicka-Rauhutowa, Groby kultury wstęgowej ceramiki malowanej w Gródku Nadbużnym w pow. hrubieszowskim.	54
Lechosław Rauhut, Ślady osadnictwa kultury łużyckiej odkryte w 1954 r. w Gródku Nadbużnym	59
Kazimierz Kierzkowski, Cmentarzysko z okresu rzymskiego w Gródku Nadbużnym, pow. Hrubieszów	61
Lechosław Rauhut, Sprawozdanie z badań w 1954 r. nad konstrukcją wału grodowego w Gródku Nadbużnym	65
Maria Gądzikiewicz, Sprawozdanie tymczasowe z badań prowadzonych w 1954 r. na stanowisku 2 (Podgrodzie) w Gródku Nadbużnym, pow. Hrubieszów	69
Konstanty Moldenhawer, Analiza ziaren z wykopalisk w Gródku Nadbużnym w pow. hrubieszowskim	75
Lechosław Rauhut, Średniowieczne cmentarzysko szkieletowe na stanowisku 1a w Gródku Nadbużnym	78
Michał Drewko, Prace wykopaliskowe na wczesnośredniowiecznym cmentarzysku kurhanowym we wsi Lipsko, pow. Zamość	82
Wojciech Kóčka i Elżbieta Ostrowska, Wyniki prac wykopaliskowych we Wrocławiu na Ostrowie Tumskim w latach 1953 i 1954	85
Andrzej Żaki, Sprawozdanie z prac archeologicznych na Wawelu w 1954 r.	96
Melania Klichowska, Szczątki roślinne odkryte na Wawelu w 1954 r.	108
Andrzej Żaki, Badania grodziska Wietrzno-Bóbrka, pow. Krosno w 1954 r.	112
Bogdan Kostrzewski, Sprawozdanie z badań w Gieczu w 1953 r.	129

Lech Leciejewicz, Badania na terenie osady i grodu wczesnośrednio- wiecznego w Ujściu, pow. Chodzież	Str. 140
Krystyna Józefowiczówna, Sprawozdanie z prac naukowo-badaw- czych prowadzonych w katedrze poznańskiej w 1954 r.	150
POLEMIKI I DYSKUSJE	
Witold Hensel, Z badań nad polską ceramiką wczesnośredniowieczną	160
SESJE I KONFERENCJE	
I Sesja Archeologiczna IHKM PAN	168
Z PIŚMIENICTWA	
Helena Burchard, Uzupelnienie do przeglądu piśmiennictwa z zakresu archeologii Polski za rok 1953	170
Helena Burchard, Przegląd piśmiennictwa z zakresu archeologii Polski za rok 1954	172
KRONIKA	183

ОГЛАВЛЕНИЕ

ПОЛЕВЫЕ ИССЛЕДОВАНИЯ	Стр.
Людвик Савицки, Предварительный отчет о полевых исследованиях произведенных Секцией Палеолита ИИМК ПАН* в 1953—1954 гг.	11
Здзислав Раевски, Предварительный отчет о результатах исследований в Бискупине в 1954 г.	22
Франтишек Мацеевски, Трапециевидная постройка потисской культуры найденная в Бискупине	26
Александр Гардавски, Результаты исследований поселений ивенской культуры в Бискупине в 1954 г.	34
Витольд Бендер, Следы поселений римского периода найденные в 1954 г. в Бискупине	39
Влодзимерж Шафраньски, Отчет об археологических исследованиях в Бискупине в 1954 г. на стоянке пр 6	42
Здзислав Раевски, Отчет об исследованиях на территории Червенских Городов в 1954 г.	49
Ядвига Броницка-Раугут, Погребения культуры расписной ленточной керамики в Грудеке над Бугом, грубешовского уезда.	54
Лехослав Раугут, Следы поселений лужицкой культуры найденные в Грудеке над Бугом в 1954 г.	59
Казимерж Кержковски, Могильник римского периода в Грудеке над Бугом, грубешовского уезда	61
Лехослав Раугут, Отчет об исследованиях конструкции вала городища в Грудеке над Бугом	65
Мария Гондзикович, Предварительный доклад об исследованиях в 1954 г. на стоянке пр 2 (Передгородье) в Грудеке над Бугом, грубешовского уезда	69
Константы Мольденгавер, Анализ зерен из раскопок в Грудеке над Бугом, грубешовского уезда	75
Лехослав Раугут, Средневековый могильник с труположениями на стоянке 1а в Грудеке над Бугом	78
Михал Древко, Археологические работы на раннесредневековом курганном могильнике в деревне Липско, уезда Замость	82
Войтех Кочка и Эльжбета Островска, Результаты раскопок во Вроцлаве на Тумском Острове в 1953 и 1954 гг.	85
Андржей Жаки, Отчет об археологических работах на Вавеле в 1954 г.	96
Мелания Клиховска, Реликты растительности найденные на Вавеле в 1954 г.	108

* ИИМК ПАН = Институт Истории Материальной Культуры Польской Академии Наук.

	Стр.
Анджей Жаки, Исследования городища Ветржно-Бубрка, кросненского уезда в 1954 г.	112
Богдан Костржевски, Отчет о раскопках в Гече в 1953 г.	129
Лех Лецеевич, Исследования на территории посёлка и раннесредневекового городища в Уйстье, ходержского уезда.	140
Кристина Юзефович, Отчет о научно-исследовательских работах произведенных в познанском соборе в 1954 г.	150
ПОЛЕМИКА И ПРЕНИЯ	
Витольд Генсель, Из исследований по польской раннесредневековой керамике	160
СЕССИИ И КОНФЕРЕНЦИИ	
I Археологическая сессия ИИМК ПАН	168
ЛИТЕРАТУРА	
Елена Бурхард, Дополнение к обзору литературы относящейся к археологии Польши за 1953 г.	170
Елена Бурхард, Обзор литературы относящейся к археологии Польши за 1954 г.	172
ХРОНИКА	183

CONTENTS

TERRAIN RESEARCHES	Page
Ludwik Sawicki, Preliminary report on the excavation-works carried out by Zakład Paleolitu of IHKM PAN in the years 1953—1954.	11
Zdzisław Rajewski, Preliminary report on the results of researches at Biskupin in 1954	22
Franciszek Maciejewski, The trapezoidal building of the Tisza culture at Biskupin	26
Aleksander Gardawski, Results of the researches upon the settlement of the Iwno culture at Biskupin in 1954	34
Witold Bender, Traces of the settlement of the Roman period discovered at Biskupin in 1954.	39
Włodzimierz Szafranski, Report on the archaeological researches at Biskupin on stand No 6 in 1954	42
Zdzisław Rajewski, Report on the researches in the area of Grody Czerwieńskie carried out in 1954	49
Jadwiga Bronicka-Rauhutowa, Graves of the ribbon painted pottery culture at Gródek Nadbużny, distr. Hrubieszów	54
Lechosław Rauhut, Traces of the settlement of the Lusatian culture discovered at Gródek Nadbużny in 1954	59
Kazimierz Kierzkowski, Cemetery of the Roman period at Gródek Nadbużny, distr. Hrubieszów	61
Lechosław Rauhut, Report on the researches on the construction of the rampart at Gródek Nadbużny in 1954	65
Maria Gądzikiewicz, Preliminary report on the researches carried out in 1954 on stand No 2 (Sub-castle site) at Gródek Nadbużny, distr. Hrubieszów	69
Konstanty Moldenhawer, Analysis of grains excavated at Gródek Nadbużny, 'distr. Hrubieszów	75
Lechosław Rauhut, The mediaeval skeleton cemetery on stand No 1a at Gródek Nadbużny	78
Michał Drewko, The excavation of the early-mediaeval cemetery at the village Lipsko, distr. Zamość	82
Wojciech Kóčka and Elżbieta Ostrowska, Results of the excavation in Wrocław at Ostrów Tumski in the years 1953—1954.	85
Andrzej Żaki, Report on the archaeological works at Wawel Castle in 1954	96
Melania Klichowska, Remains of plants discovered at Wawel Castle in 1954.	108

* I H K M P A N = Institute of the History of Material Culture — Polish Academy of Sciences.

	Page
Andrzej Żaki, Researches at the castle site at Wietrzno-Bóbrka, distr. Kro- sno in 1954	112
Bogdan Kostrzewski, Report on the researches at Giecz in 1953	129
Lech Leciejewicz, Researches within the settlement and the early-mediae- val castle site at Ujście, distr. Chodzież.	140
Krystyna Józefowiczówna, Report on the research works carried out in the Poznań cathedral in 1954	150
 POLEMICS AND DISCUSSIONS	
Witold Hensel, Researches on the Polish early-mediaeval pottery	160
 SESSIONS AND CONFERENCES	
The first Archaeological Session of IHKM PAN	168
 PUBLICATIONS	
Helena Burchard, Supplement to the review of Polish archaeological publications issued in 1953	170
Helena Burchard, The review of Polish archaeological publications issued in 1954.	172
CHRONICLE	183

P 243

CZYTELNIA

R-17

CZ ELNIA

CZYTELNIA